

EL ATLANTICO

ADMINISTRADOR:
JOS. A. THOMAS
APARTADO No. 199

TODA LA SEMANA EN UN DIA

Número 1

22 de Octubre de 1949

Año 1

Limon, Costa Rica
Vale 25 cts

Espantoso Crimen Cometido en Lari de Talamanca

En Lari de Talamanca fué cometido un horroroso crimen, del que es culpable un individuo llamado Vicente Navas el cual ahora huye de la justicia, temeroso de la pena que contra él ha de recaer.

El relato de este crimen es pavoroso, y tiene preocupado al propio Alcalde que lo ha informado a la Oficina de Investigación.

La víctima se llamó en vida Ermelinda Morales. Paz a sus restos.

**Grandes preparativos
Para la toma de posesión del Presidente
Electo don Otilio Ulate Blanco**

Estando próxima la fecha de la ascensión al poder del gran ciudadano, don Otilio Ulate Blanco, todo el pueblo costarricense tiene fija la mirada en tal acontecimiento que revestirá caracteres especiales, dado que es muy grande el número de Legaciones acreditadas para dicho acontecimiento.

El pueblo y sociedad limonense tiene cifradas esperanzas en que el Gobierno del Sr. Ulate será de positivos beneficios para la provincia, pues el siempre ha manifestado su simpatía por ella y por todos los hombres de trabajo del cual ha sido ardiente defensor.

En el próximo número posiblemente publicaremos el programa de todos los festejos en su honor.

Buenas noticias para la América Latina

Washington, oficialmente.—Norman Carignan, corresponsal.—La sesión del Congreso que cesó ayer produjo buenas y también no tan buenas noticias para las países Latinoamericanos. Las buenas noticias fueron la autorización de duplicar las actividades de cooperación técnica en el Hemisferio y de proveer auxilio militar limitado para las naciones americanas. Otra buena noticia fué—aunque de carácter temporal—lo que el Congreso no hizo. No aprobó que fuera vuelto a imponer el impuesto de diez centavos por libra de derecho de importación al cobre extranjero. Los funcionarios chilenos dicen que eso habría excluido al cobre chileno del mercado de Estados Unidos, cuando Chile está en dificultad monetaria.

Están por llegar de Roma las Bulas que designarán el nuevo Obispo de Limón

Hemos sido informados que en fecha próxima llegarán a Costa Rica las Bulas Pontificias por las cuales se designa el nuevo Obispo de nuestra Diócesis.

Anhelamos que dicho nombramiento ha de recesar en uno de los virtuosos Sacerdotes que tan buena labor han hecho en el Vicariato de Limón.

Tan pronto sepamos el nombre del nuevo Obispo, estaremos atentos a informarles.

Centenario de la muerte de Federico Chopin
1849 - 17 de octubre - 1949

Nació en Polonia este niño genio que más tarde asombró al mundo con sus grandes creaciones.

Sus polonesas de un corte magistral, sus nocturnos finos y apasionados, sus sonatas maravillosas y por último su inigualable marcha fúnebre de éxito mundial.

Pocos músicos en su género fueron tan queridos y admirados hasta convertirse en un hombre mimado de la sociedad parisienne; viajó por toda Europa, visitando Cortes y los grandes palacios del arte.

Una cruel enfermedad acabó esa bella existencia que tan deleitó al mundo.

Tremenda Inundación En la población de Atitlán, Guatemala

Guatemala.—Tres norteamericanos traídos a ésta por un avión de EE. UU. contaron cómo toda la población del Lago del Atitlán estuvo amenazada de desaparecer en los tres días que duró el diluvio. Los tres fueron Mildred Beutell, Alice Fenell y Emma de Faria. Junto con otros trece turistas quedaron incomunicadas en el Lago durante más de una semana porque las tremendas lluvias arrastraron todos los caminos que conducían al cañón en donde está situado el Lago. Las tres turistas dijeron que creían que nadie pereció y tampoco hubo heridos en la viciendad del Lago, pero que todos sentían inmenso temor. Los quince turistas salieron de aquí el miércoles en la mañana y cuando llegaron a la aldea de Pajancel a orillas del Lago ese mismo día, la lluvia caía a torrentes. El jueves en la noche el agua empezó a subir en sus casitas a orillas del Lago y el gerente del hotel las trasladó al comedor del establecimiento.

Más tarde de esa misma noche sin embargo, los dos ríos a ambos lados del comedor crecieron y los turistas tuvieron

que trasladarse a otro hotel de la vecindad para más tarde continuar con las lluvias.

Cuenta Miss Fenell que cuando ella empezó a alistarse para pasear para abandonar su casa el agua solamente tenía pulgada de profundidad, que a los diez minutos habría crecido a tres pies. Las tres continuaron durante todo jueves y el viernes. Sin embargo el viernes en la mañana los indios de la aldea fueron a la iglesia, vistieron la imagen San Francisco con un imponente y pasearon al santo por la calle mientras que los que seguían en la procesión llevaban velas encendidas y cantaron por la salvación de la población. Al mismo tiempo, otro grupo de indios se ocupó de tratar de sacar la imagen de otro santo que se había caído en el Lago. Lograron hacerlo casi el momento de terminar la procesión y la lluvia cesó pocos minutos después.

Interésese por leer nuestro manario, al servicio del bienestar de la Provincia de Limón

A los Panameños RADICADOS EN LA PROVINCIA DE LIMÓN

— COSTA RICA —

Por este medio suplicamos a todos los panameños en esta Provincia, se sirván presentarse ante el Consulado de Panamá, cita frente al Parque Vargas, con el fin de levantar un censo y al mismo tiempo verificar sus papeles. Caso de no poder venir a Limón, se les ruega enviarlos los detalles necesarios por carta al

APARTADO 32 - LIMÓN
CONSULADO DE PANAMA

RONIQUILLAS

LA VOZ DE LAS ESCUELAS ESCUELA TOMAS GUARDIA

MANIA CIVICA

Se efectuó como preparación a la fiesta de las Razas, asambleas en las que participaron los niños, cantando acompañados al piano por su maestra de música. Disertaciones de elementos del personal y alumnas, dibujos alusivos a la fiesta que conmemoraban.

ISHTA

El diez de Octubre recibimos la visita del señor Ministro de Educación; se trabajó en algunos grados y después trasladó a la Escuela Rafael Iglesias, donde dio un ciclo de conferencias al Personal Docente de las escuelas primarias. Conferencias que versaron sobre la didáctica de matrícula y asentamiento de un grado a sexto. Necesidad de alternación; orden de las escuelas en categoría, proyecto de graduar en el Colegio de Limón y proyectos didácticos - educacionales. El Personal las dos escuelas, obsequió al señor Ministro con un te, en donde la generosidad y la cordialidad hizo más festivo el trabajo realizado, pues de continuo realizar una excursión al rededor de la visita en la lancha de la Compañía Tigris y Quirós. Por la noche el señor Ministro, se reunió con los padres de familia. Y hablo con ellos en forma suave. Así terminó la visita al Personal Docente de las escuelas primarias Limón.

CONCIERTO DE GALA

El doce de Octubre tuvo lugar en el patio Acón, un Concierto Musical, dirigido por la Escuela Tomás Guardia.

Dr. Oscar Pacheco

MEDICO Y CIRUJANO

de la Universidad de Pensilvania

— Especialidad en enfermedades de las señoras —

Oficina: 75 varas al Oeste del Colegio de Señoritas
SAN JOSE, COSTA RICA

HORAS: de 10 a 12 m. y de 2 a 4 p. m.

Agencia de Aduanas-BRYANS, S. A.

PUERTO LIMON, COSTA RICA — APARTADO No. 114

Al servicio del Comercio Importador
como Agentes Aduanales y Navieros

Ofrece al público de la Zona Atlántica los siguientes materiales de construcción: Ladrillos y Teja de Barro, Mosaicos, Pintura para Techos, etc.

A LOS PRECIOS MÁS BAJOS DE PLAZA

Háganos una visita y se convencerá

El papel de la Enfermera de Salubridad en Programas para niños lisiados

(Tomado del Boletín de la Oficina Sanitaria Panamericana)

El término "niño lisiado" incluye todo individuo menor de 21 años de edad que padece algún impedimento físico, causado por defecto congénito, enfermedad o traumatismo, o un individuo que posee una condición de la cual puede resultar un impedimento.

Todo servicio generalizado de enfermería de salubridad deberá tener asignaciones especiales para la prevención de invalidaciones innecesarias, reconocimiento de defectos ortopédicos, y la asistencia de casos ortopédicos. Para lograr el desarrollo de este programa es necesario mantener estrechas colaboración con todos los servicios que trabajan por la salud y el bienestar de este grupo especial, incluyendo su rehabilitación vocacional. A menudo, la presión de problemas más graves y urgentes, como el de la poliomielitis, hacen descuidar los puntos de vista preventivos del programa y los aspectos de rehabilitación vocacional.

¿Cuáles son, pues, las verdaderas responsabilidades de enfermería en un programa total para niños lisiados? Primero, el descubrimiento de casos, y específicamente de casos tempranos, para lo cual el certificado de nacimiento es el mejor medio. En el estado de Nuevo México, donde la mayoría de los alumbramientos son atendidos por comadronas nativas, se recalca la inspección cuidadosa del recién nacido para descubrir anomalías. La comadrona notifica cualquier desviación de lo normal al Departamen-

to de Salubridad del Condado. Por desgracia, no siempre descubrimos un caso así de temprano, a menudo pasan varios años antes de ser sometidos a atención médica o de enfermería. Un ejemplo de esto es la visita de una enfermera de salubridad al hogar de un caso prenatal. La enfermera observó que un niño de dos años no hacía esfuerzo alguno por moverse o levantarse; al ponérselo bajo asistencia médica, se descubrió que padecía de parálisis cerebral. En otro caso mientras una enfermera escolar investigaba casos de pediculosis, observó una niña de diez años tenía un hombro más elevado que el otro. Se hizo un diagnóstico de escoliosis postural (deformidad fija). Otro caso más, de lesión neo-natal, fue descubierto por una enfermera de salubridad al visitar un caso denunciado de tuberculosis. En el trabajo cotidiano de las enfermeras de salubridad se pueden enumerar infinidad de casos similares.

Nuestra segunda responsabilidad en el programa, es la preventión de lesiones. Esto puede lograrse en varias formas:

1. Reconociendo y ayudando a corregir factores ambientales que pueden ocasionar tales como asistencia magistral adecuada, tuberculosis, rascitismo, accidentes, asientos y luz defectuosos en la escuela.

2. Ayudar a evitar la propagación de enfermedades infecciosas que pueden

Pasa a la página 3

HOTEL GUAPILES

EN GUAPILES

Atendido personalmente por su Propietario:

LEON WEINSTOCK

A un paso de la Estación
Precios especiales para Familias

VENTILADO - ASEADO - CONFORTABLE

El preferido por la gente de buen gusto

EDITORIAL

Nuestros apreciables lectores notarán que el semanario «El Correo del Atlántico» sale hoy el nombre de «EL ATLANTICO». Se debe esto a que su anterior Director, con quien entramos a trabajar conjuntamente en abril de este año, se ha retirado de su dirección, por lo que nuestros lectores se vieron privados de nuestras noticias durante las dos últimas semanas.

Por tal razón, hemos asumido hoy la dirección de este semanario, cambiándole el nombre e inspirados en los mejores propósitos de servir al público limonense en pro del adelanto comunal y del mejoramiento social en su doble aspecto, moral y material.

Toda iniciativa de adelanto y mejora será acogida y difundida por nuestro semanario; toda campaña de mejoramiento moral será ampliamente secundada por nosotros.

Pero hay un hecho que queremos que nuestros favorecidos conozcan para que nos presten su cooperación: la Imprenta exige por adelantado el pago de cada edición.

De la buena cooperación del público depende el buen resultado de nuestro semanario.

UN PLAN MAGNIFICO

Este periódico acoge calorosamente un magnífico plan que se tiene en perspectiva con respecto a la raza de color que vive en este País. Dicho plan tiene su iniciativa en el muy distinguido señor don Rómulo Valerio Rodríguez, Director del Museo Nacional. Quien es a la vez un profundo y distinguido indigenista que ha visitado varios países del Continente Americano, en jira de estudios sobre la vida y costumbres de los indios.

El movimiento en mención, consiste en hacer diversos estudios sobre la gente de color residente en Costa Rica, pensando abordar para ello varios aspectos que se refieran en términos generales a su sistema de vida, costumbres y nivel cultural, etc.

Para llevar a cabo tal gestión se ha proyectado la formación de centros de estudio, los que podrán ser integrados por todas aquellas personas interesadas que quieran dar su apoyo en una u otra forma. Estos centros se harán con el fin de encaminarlos hacia la organización de un Instituto Etnico.

Los resultados de que este plan pueden venir, serán, sin duda alguna, favorables para la raza negra local. Ya que por medio de una institución como ésta, que quiere dar estímulo e importancia a un sector racial del país, llegará este

sector a ostentar un campo definido dentro de la vida nacional.

Otra consecuencia natural será el respaldo y la protección que tendrá la gente negra, porque en casos de discriminación racial hecha privada o públicamente por cualquier órgano propagador, esta Institución, con los datos que tendrá a mano, podrá combatirlos y descalzarlos. Porque no se puede negar que el elemento de color ha contribuido efectivamente al progreso de Costa Rica.

Se está una oportunidad para que los estudiantes limonenses, sector consciente de la Provincia y de quienes se espera serán los futuros guías de la misma, den toda la colaboración eficiente y el apoyo, que se necesitan para llevar a feliz término tan noble propósito.

El señor Valerio, quien como está dicho antes, es el iniciador del movimiento, ha pensado hacer viaje a esta Provincia y durante su corta estadía le hablará al alumnado del Colegio en respuesta a una cordial invitación que tuvo a bien hacerle el Sr. Director, Lic. don Raúl Zamora N.

Y para concluir quiere este periódico extender su excitativa a todas las personas que quieran dar su cooperación en tan loable empresa quedando a más decir que toda ayuda les será gentilmente apreciada y bondamente agradecida.

**COMPRE SUS PROVISIONES en el
Tramo No. 33**
en el MERCADO
ARROZ ₡ 0.60 LA LIBRA
FRIJOLES ₡ 0.50 LA LIBRA
y otros artículos de primera necesidad en precios muy bajos
NORMAN LEWIS - CIUDAD de LIMON

PASE... ESTE ES SU HOGAR:

PENSION CENTRAL

Frente del Correo de Limón y El Mercado

Cuartos Higiénicos y tan cómodos

Todos en las mejoras condiciones para el

Bienestar de sus Huéspedes

PROPIETARIO: RUBEN CHING

Buena Labor

Se llevan a cabo grandes mejoras en la Plaza del Cuartel de esta ciudad.

La nivelación llevada a cabo mecánicamente está al terminarse y la replantación del césped va muy adelantada. Pronto tendrá la juventud deportista una de las mejores plazas de juegos del país.

Felicitamos muy cordialmente a los autores de tan plausible empresa.

temprano.

5. Evitando invalidación ortopédica producida por postura defectuosa.

6. Ayudando a conservar, la vista, evitar la ceguera, y restaurando la vista.

Resumimos brevemente algunos métodos empleados por la enfermera & salubridad en la implantación del programa para niños invalidos.

Supervisión Sanitaria:

Rindiendo un servicio completo de salud a una familia, donde todos los miembros lo reciben.

Programas de Inmunización:

Protección de los niños para evitar condiciones que pueden producir inválidez.

Higiene Mental:

Ayudando al enfermo y a la familia a lograr una adaptación psicológica al tratamiento de cualquier incapacidad residual.

Atención y Supervisión de Enfermería la Cabecera del Enfermo:

Para enfermos que tienen enyesados, tirantes, marcas y sostenes.

Enfermería y Auxilio a la Familia:

Para comprender y ejecutar órdenes específicas tales como dietas especiales, ejercicios, masajes, andar con muletas, baños de sol y períodos de descanso.

Estos métodos promotores se ejecutan por medio de la relación enfermera-familia-enfermo. Otros factores son incluidos mediante la consulta, integración con otras agencias. Algunos factores a considerar son recreo, educación, rehabilitación vocacional, problemas sociales y económicos, necesidad de reexamen, y cambio de dirección residencia del enfermo para asegurar servicio continuo de enfermería.

No se ha hecho esfuerzo alguno a entrar en el vasto campo de condiciones invalidantes, tales como hemiplejia, diopatía reumática, defectos de educación, parálisis espástica, etc., que constituyen la mayoría de los enfermos crónicos del hogar que tienen atendidos por otros miembros de familia.

Basta decir que deben proveerse n y mejores enfermeras de salubridad las distintas colectividades, para asegurar un mínimo de servicio de enfermería este programa de niños lisiados.

El papel de...**Viene de la página 2**

producir invalidez, tales como poliomielitis, tuberculosis y queratitis.

3. Evitando contracciones y deformidades atendiendo la posición de enfermos encamados durante enfermedades agudas y crónicas. La enfermera debe conocer los efectos dañinos del encamamiento prolongado en la tonicidad muscular y en la extensión de la movilidad articular.

4. Evitando incapacitación ulterior o permanente como resultado de formaciones congénitas o lesiones neotraumatizantes, reconociéndolos a tiempo y sometiéndolos a atención médica. Algunas condiciones tales como la dislocación, congenita de la cadera, talipes, y labio leporino, responden mejor a tratamiento

Cía. Eléctrica de LIMON

Recuerda a sus abonados que los recibos por servicios eléctricos deben ser cancelados en la primera quincena de cada mes.

The Electric Company of Limón hereby reminds its subscribers to the electric services that the payments are to be effected within the first fifteen days each month.

LONDRES y sus grandes Obras y Monumentos

Palacio de San Jaime

Este palacio ocupa el lugar de otro que fué construido en 1535 por Enrique VIII. Desde aquella época al reinado de Guillermo IV, en 1837, fué la principal residencia de los soberanos en Londres. Todos los asentamientos oficiales se fechan en este siglo, los embajadores están acreditados ante nuestra Corte de San Jaime y las recepciones reales se celebran en su mismo.

Asimismo, a las 10.30 de la mañana, y cuando la Familia Real no se encuentra en el Palacio de Buckingham, se celebra en el Patio de los Frailes interesante ceremonia del relevo de la guardia.

Puente de Londres

Tan interesante como la zona rodea al Puente de Londres. El puente actual, fué inaugurado en 1831 y tiene a unos 60 metros aguas arriba antiguo puente del mismo nombre, erigido a principios del siglo XIII y que hizo servicio hasta 1832. Cerca del remo sur del puente se halla la carreta de Southwark, en la que estuvo ultado un hermano de Shakespeare —fue actor. Muy cerca, en Park Lane, y en la pared de la fábrica de cervecas de Barclay & Perkins, hay una

placa conmemorativa señalando el lugar que ocupaba el Teatro Globe de Shakespeare, «el que él dominaba, en su prólogo [de] su drama *Enrique VI, Parte II*». A muy poca distancia del Puente de Londres, y también en la orilla sur del río se encuentra una encantadora hostería del tiempo de los Estuardos llamada «George Inn».

Whitehall

Whitehall es la amplia avenida que conduce desde la Plaza de Trafalgar hasta Westminster, siendo el centro político y administrativo del Imperio Británico. En ella se hallan situados, el Ministerio de la Guerra (War Office), el de Marina (Admiralty), el de Hacienda (Treasury), el del Interior (Home Office), y otros departamentos gubernamentales. Todo lo que queda del antiguo Palacio de Whitehall, frente a que fué ejecutado Carlos I en 1649, está ocupado por el Real Museo de los servicios Militares Unidos, contiguo al Ministerio de la Guerra. Enfrente se halla la puerta y el cuartel de la Royal Mountada, escenario diariamente a las 11 de la mañana, menos los domingos que es a las 10, de la interesante ceremonia del relevo de la guardia Boacalle de Whitehall, un poco más adelante, se encuentra la famosa

Downing Street, en cuyo N.^o 10 está la residencia oficial del Primer Ministro,

Galería Nacional

Esta Galería contiene una rica colección de obras de todas las épocas de pintura y de sus más grandes maestros. Fue fundada en 1838, cuando el Gobierno compró los 38 cuadros de la colección Angerstein, formando con ellos el núcleo del tesoro artístico nacional. Entre otros cuadros notables, pueden admirarse en este museo obras de Jan Vermeer de Delft el retrato de Van de Geest por Van Dyck, el de la Duquesa de Milán por Holbein, y la famosa Venus del Espejo de Velázquez.

Galería Tate

La Galería Tate constituye una sección moderna de la Galería Nacional, y al mismo tiempo que sus colecciones permanentes alberga muchas exposiciones temporales. Este museo ha sido enriquecido por las donaciones de Sir Joseph Duveen, quien regaló la Galería de Escultura y la Sala de Turner. Entre las obras modernas que contiene, pueden admirarse cuadros de Sargent, Legres y Forse, y entre las de pintores aún más modernos, obras de Van Gogh, Matisse, Cézanne, Sisley y otros. Rex

Whistler, el famoso dibujante que murió en la batalla de Normandía, decoró con fino humorismo las paredes del salón de té. La Galería sufrió considerables averías durante los bombardeos, y solamente están abiertas al público, por el momento, algunas partes de la misma.

Los Niños Cantores de Viena triunfaron en el Teatro Nacional

Fué un espectáculo artístico y cultural pocas veces visto en Costa Rica

Con el Teatro Nacional completamente lleno, hicieron su debut los Niños cantores de Viena, conjunto coral que en la opinión de las personas entendidas, es sencillamente maravilloso.

La actuación de estos jóvenes en nuestro máximo Coliseo, fué destacada; el público que llenaba el Teatro les tributó entusiasta y sincera ovación, rubricando así su triunfo artístico en Costa Rica.

Los Niños Cantores de Viena, no hicieron sino subrayar la justa fama de que estuvieron precedidos.

GET MORE FOR YOUR MONEY

Buy Your Food, Hardware, Plumbing Accesories and Electrical Supplies in

LA PROVEEDORA

Make all your purchases in «La Proveedora» for a trial period of one month. We guarantee that you, like hundreds of our other clients, will save enough in one month to buy a new shirt or dress, or make a double saving by getting honest weight and lower prices. Look over these prices and compare them with what you are now paying.

White Starch55 lb.	Rose Mary Powdered Milk	3.50 tin.	Linseed Oil, Al.	28.00 gal.	Garlic	2.50 lb.
Kerosene45 bot.	Ovomaltine	2.75 tin.	Turpentine	1.00 bot.	Pabulum	2.05
Klim	4.50 tin.	Salt25 lb.	Condensed Milk	1.65 tin.	Pabena	2.10
Hand Bags25 ea.	Flour50 lb.	Ivory Soap	1.15	Hinges, ½ inch25 pair
Brillo10 ea.	Banquet Sardines, 1.00 tin.	2.30 tin.	Rice65 lb	Sanitone Soap80
Dry Yeast45 oz.	Big Oval Sardines, 2.30 tin.	3.90 bot.	Hemo	4.25 tin.	Padlocks	1.60 and up.
Islam Palm Soap85	Vendedor Oil	3.90 bot.	Cocomalt	2.25 tin.	Tuna Fish	2.10 tin.
				Fiesta Wine	5.00 bot.		

Our Speciality: Pure, Freshly Ground Coffee @ 2.70 Lb.

If you live on the "Line" make a trial money-saving order with us. We make a speciality of carefully packing and despatching orders from Limón to Turrialba and from Puerto Viejo to the Colorado Bar.

LA PROVEEDORA - Puerto Limón

THE ATLANTIC

ALL THE WEEK IN ONE DAY

Editor:

JOS. A. THOMAS

Number 1

October 22, 1949

Year I

Post Box 199

Limon, Costa Rica

OUR TASK

FROM OUR DESK

BY THE EDITOR

Today, dear readers, you will note that this weekly news organ appears under the name of "THE ATLANTIC"; the "Post" has been rooted up due to the truth that the Director of the former which we started jointly in the month of April of the year in course laid down arms without ceremony and by which you were deprived of the news for the past two weeks. However, we believe in "never-give-up" and giving thought to the great importance of having this medium of reading and writing stimulus to clear the dust of inactivity from our brain, to revive our social natures, to develop our finer sentiments, and greater still to pass on to you such information as we may find necessary; information that are of unlimited value, and to encourage very earnestly that reading indulgence without which a great span of any nation or people remains unbridged, the writer has taken on full responsibility for the publication of "THE ATLANTIC".

It is a daring dash into the sea of indifference and unreliability among many of our people to whom we look for support, but on the other hand, we have faith that such inconsiderate attitudes are not and should not be always. Here is the truth and nothing but the whole truth. The printers demand a weekly advance payment, therefore, it is incumbent that our agents and subscribers effect prompt payments. In furtherance, we believe that our readers along the line towns should be able to buy the newspaper weekly for the small sum of twenty five cents each and not to hold up the agents for a month and over to pay. Things are not so bad on this zone that the average person cannot spare twenty five cents a week for his or her enlightenment and at times gain information to prevent unpleasantness which would cost much more in the end. Help us to push the cart over the hill.

New Airliner For West Indies Service Please

London reports that the Vickers Viscount airlines recently revealed have been ordered for airways services in the Caribbean, are the first propeller-jets aircraft in the world to be granted a certificate of air-worthiness. This distinction, which is a further positive assurance that the West Indies air traffic will be properly catered for when the Viscounts come into service; follows the remarkable performance put up by this type of Viscount. Their

aircraft has been flown 290 trouble free hours over a distance of 50,000 miles and made 120 take-offs and landings.

The British aviation world has been so impressed with this new airliner in which West Indies air passengers will fly in the future, that they are hailing it as being on par with the Jet Comet, and proclaiming these two types as the world's outstanding airliners of the future.

WHY PAY RENT

Here is a golden chance to own your own house to live in; with an Insurance against fire with the National Insurance Bank. It is a titled property comprising two lots of land. The location is ideal, healthy, private and offers every means for improvement as you would desire. Selling because the owner desires to leave the Republic.

For particulars: See Mr. Daniel Nelson at his Tailoring Establishment next to the Limon's Taca Agency.

One World Calendar For One World

United Nations' Golden Opportunity
From the Journal of Calendar Reform

The United Nations is a great and eminent organization, truly representative of friendly international cooperation among nations. It has many outstanding achievements to its credit—among which are the Israel-Arab mediation, the India-Pakistan agreement, Genocide and the Document of Human Rights.

The United Nations holds aloft—for the entire world to see—the torch of international peace. All these milestones are implanted in the sands of time. And now, Time, itself, comes before this august body for rearrangement into a logical and perpetual system. By so doing, the United Nations will give to the shifting sands of time a permanent foundation, carving its record indelibly and historically for all future generations to read throughout perpetuity.

The present disordered calendar, endured for centuries, has such an irregular arrangement, with diverse changes every year, that it causes untold difficulties, inconveniences and confusion in our modern life. This instability is costly to government, business, economy, agriculture, transportation, society, education and has been a non-sensical burden to every individual. Thus, an equal quarter, perpetual calendar, logical, ordered and stable, has been a crying need for hundreds of years; as a matter of fact, as necessary as were Standard Time Zones and the International Date Line. The World Calendar will complete the time revision process and full answer this need; even more so, as it offers

"Worldsday", a holiday for all nations to devote to worship and international peace—a fundamental precedent of the United Nations.

Yes, in September, the United Nations has a golden opportunity to correct existing "calendar-chaos" by adopting "The World Calendar". The issue, being non-political, non-sectarian and of paramount exigency, holding immense benefits for all nations, creeds and peoples, offers an unexcelled possibility for unanimous approval by Member States. A favourable decision would be a powerful demonstration of the United Nations ability and concern to alleviate an international burden, afflicting every individual in the universe. Shall history record a lamentable delay, or shall history acclaim a momentous accomplishment by the United Nations that will resound throughout the world for the rest of time?

Every stratum of present-day

See Page 7

Happy Reunion

Leaving here by aerial transportation a week ago the Reverend Joseph P. Holmes, the Minister of the Wesleyan Methodist Circuit; accompanied by Mrs. Holmes are now in the beautiful Island of Springs (Jamaica) enjoying a well earned vacation.

"The Atlantic" wishes them every comfort and happiness during their stay and a safe return to their very responsible and Christian duties.

Doctor OSCAR PACHECO

PHYSICIAN AND SURGEON

of the University of Pennsylvania, U. S. A.

SPECIALITY LADIES SICKNESS

Office: 75 yards West of the Colegio de Señoritas, San José

HOURS: 10 - 12 m. — 2 - 4 p.m.

Sleep In 'Airy and Clean Rooms

In the heart of the city of Limon directly in front of the Post Office is the newly built

CENTRAL LODGING HOUSE

Everything new; everything clean and sanitary; everything provided for the comfort of the guests.

Make the Central Lodging your Home during your stay in town.

RUBEN CHING, Proprietor

Deat Claimed another citizen of old days

On the 21st ultimo death removed from this terrestrial sphere into the great "Unknown" a citizen who in life was Mr. Alfred Ernest Cushing. In life he was well known and generally regarded. He was characteristically calm in all his ways. He was educationally well prepared and was the chief intellectual "prop" during the life of the "Central American Express" the then weekly newspaper owned by his brother-in-law, Mr. Shaw Davis who preceded him to the grave, several years ago. At the taking over of that press by new interest under the name of the "Newsreel" Mr. Cushing's valuable services were kept. Advanced in age and other rotary conditions of life in unfavourable manner, he became ill. Mr. Frank McGuiness as we learn sought his hospitalization and in spite of the date very careful medical attention extended to him the end came on the date above mentioned.

The sympathizers in attendance at the burial of his last remains give evidence of the life's career of the late fellow citizen. The funeral rites were performed by Mr. Leslie H. Angus, the Circuit Steward of the Wesleyan Methodist.

BIG NEWS)—

Kader Store Works Wonde

Gabardine of assorted colours to suit every taste at
C 21.00 per yard's cut.

New assortment of cashmere. — New fasionable supply
of khaki at C 5.50 per yard.

Everything desirous for Ladies and Gents to go
gay places.

Sport Shirts at C 8.00 each
A gaest bargain sale in hardware.
Such as dishes

Post and other utensils

POLICE TO WEAR SHIELD OVER FOREARM

Kingston, Jamaica: Another move to deal with violence at public meetings, particularly stone throwing, has been made by the police authorities. It is the introduction of the shield system of defence which was used to good effect in Palestine. Since early this year police riot squads have been in training in the use of mob dispersal tactics and equipment, this action being taken with an eye to the general Election to be held in December. The prevalence of stonethrowing and the number of policemen who have been injured by stones at disorderly political meetings made it necessary for thought to be given to their protection and to place them in a position where they can more effectively deal with a stone throwing mob. Police Commissioner W. A. Calver has introduced the shield system for this purpose, but a new departure, based on his observation of its use in South Africa, has been taken in the utilisation of wicker material made from Black River reeds for construction of the shields, the outer rims of which are circular.

AFRICAN PATTERN

In Palestine and in British Guiana, for instance, the shields are made of metal, and this makes them at the same time a dangerous offensive weapon, in the hands of mobsters. The Jamaican wicker-shield is patterned from the observation of native African policemen making their own shields from river reeds and armed with these and a baton, constables will be able to deflect stone and machete attacks and demoralize mobsters by advancing to bring the baton into play, without the possibility of the shield being used as a retaliatory weapon.

Worn on the left hand it covers the forearm, and in strenuous tests undertaken at the Police Training Camp and Depot a few days ago it proved the capacity to withstand heavy stone and machete attacks.

Questioned yesterday a police officer said that the shields will give the police more confidence in a mob incident in which stones are used, and by the fact that the police can move against mobsters without fear of serious injury to head or vital body region, they will be able to deal more effectively than in the past with such situations.

GLEANER

September, 23 1949.

FOREIGN

Tumultuous German Parliament session came to near blows in a recent controversy when two returned German war prisoners appeared on the floor and are said to have interrupted a Communist speech. The new German Parliament is at Bonn, Germany.

It has been released that the Communist Max Reimann had already thrown the house into uproar by defending the Oder-Neisse line as Germany's eastern border. Conservative deputies shouted protests, banged their desks and started to walk out in masse. Just then, two men in tattered uniforms strode up to the rostrum and began shouting and waving their arms at Reimann.

The reports states that one of the men, Thielo Wagner, mounted the rostrum and spread his arms in a dramatic gesture to show his ragged clothes. He said he was taken prisoners by the Russians at Stalingrad and had only

See Page 7

WEAR

Clifford Steele's
Tailor Made Suits

Here are three special reasons why you should FIRST: The high qualities of our Materials.
SECOND: The neatness of workmanship
THIRD: The elegant fitting of our garment
Which will never get out shape.

Centrally established near the British Vice Consulate
in the City of Limon,

Third Anniversary Celebrated With Every Good Taste

On Sunday the 25th ultimo in the quietness of the afternoon, the members and friends of the Christian Unity Church in this city, in ample form celebrated the third anniversary of the foundation of the Church. A programme of reciting and singing items were the entertaining feature.

At the commencement, the scripture lesson taken from Psalms 138 was read by the chairman. Prayer was offered by Miss Rosa McKenzie. The opening remarks of the chairman were based on the bible narrative of the scripture read.

The Church choiristers with Miss Delia Barnes presiding at the piano seasoned the afternoon's entertainment. Delia recited also the poem—“Wise is the man”. Miss Rosa McKenzie and Mr. Gordon were loudly cheered for their duet—“The Bible way”. Miss Sarah Arthurs contributed a recitation and in addition accompanied Miss Ambrosine Goodwin in the duet “Our Mission”. Mrs. Arthurs is secretary of the Church and she submitted a very congratulatory summary pertaining to the three year life of the unit, and mindfully mentioned the spiritual call and Ordination of Elder Barnes and her return here to plant the Christian work. Miss Alice Dawkins rendered nicely the solo—“Happy Days”. Mr. Shawschmidt of the Cimarrones Church of God delivered a very appropriate address and in representation of that church, Miss Kelsada Doyley sang tunefully a solo. Master Peter rendered harmoniously a solo. The Misses Rosa McKenzie, M. Thompson and Mrs. Teresa Bent were well received with their trio—“Waves of De-

votion”. The afternoon was gratefully spent.

PERSONALIA

Mr. Oscar McRae has returned from his vacation spent in the great North American Republic. He is loud in his praise for the marvellous and wonderful mechanical and other scientific development seen in the United States.

Mr. McRae's brothers are residents of prominent and long standing in the metropolis of the States—a condition which enabled him to travel extensively and comfortably in different States of the Union. His “better-half”, his relatives and host of friends are happy to have again his生earing presence with them.

Miss Marjorie Burnett, the well known grand daughter of our good fellow citizen, Mr. A. W. Spence is at home. She had joined for many years her mother in the city of Colon in the Republic of Panama; a period of years which has been commendably used. Miss Marjorie from her tender age had demonstrated the promising qualities for a successful educational career. therefore, we are not taken off guard in seeing that she is the possessor of A-1 Graduation Diplomas in Shorthand and Typing under the Gregg Method awarded by the faculty of the St. Joseph's Commercial School of Colon.

We sincerely congratulate her for these marvellous accomplishments and wish for her the highest possible advancement in human endeavours.

ST. MARK'S CHURCH

LIMON, COSTA RICA

*The Church is the Pillar
and the Ground of the Truth*

S E R V I C E S :

SUNDAYS: 6:00 a. m. Solemn Holy Eucharist Sermon
8:00 a. m. Choral Hoy Eucharist
3:00 p. m. Sunday School
7:00 p. m. Solemn Evensong, Sermon.

Weekdays: Wednesday, Friday, Holy Days 6:00 a. m.
Monday, Wednesday, Friday 7:00 p. m.
Saturday: Confession 4:00 - 5:00 p. m.

See Weekly Parish Bulletin for other Announcements

Great bargains for Limonenses

The finest range of dress and suiting materials you have ever set your eyes on;

FABRICS that make you wonder; that charms you to buy more than one dress and more than one pants or more than one suit.

Our shoe section is stocked with new creations in wears for children, ladies and gentlemen.

COME IN AND SEE FOR YOURSELVES
HOLLYWOOD STORE — SOLOMON BERENZON
Proprietor

A Very Few Lively Hour With the Daughters Of Loyal Beth and the Odd-fellows

With a view of enjoying a recreational walk, the coolness of the night enhanced our stroll to the far distant Balfour Hall under the management of Beth-sada Lodge of the Independent Order of Odd-Fellows. Manchester Unity, on Monday night the 26th ultimo.

The hearing was attracted by rich sounds of human and instrumental renditions and the stairs were ascended. Within we observed the setting of a rally in the form of voting for the most favoured between father and mother.

The scenery was bright and lively and the polling of votes commanded attention. Although it was really contest between the two sexes yet the deep rooted love for mother swung many of the men in attendance to leave their own camp and entered that of mother and in the final analysis ‘‘Mother’’ clicked the bacan. It was a combined effort of the members of the Beth-sada Lodge and those of the Loyal Beth Chapter. Mr. Wm. Daysley was the presiding chairman.

One World...

From page 5

society hopes that the Fourth Regular Session of the General Assembly will seize the challenge and bestow a beneficial time system upon all peoples of the earth—a blessing without peer, in the annals of time.

(To be continued)

EL ATLANTICO

APARTADO 199

Limón C.R.

Foreing...

From page 6
recently discharged. Then he remarked:

«No home and nothing to eat». «Then, to hear this man talk this way (about leaving former German territories under Russian and Polish control) if I could reach him I would twist his neck». The other ex-prisoner is said to have stood in the middle of the aisle and took off one shoe. He held it up so the deputies could see a hole through it. By this time the parliament was a bedlam of shouts. «This is an organized propaganda demonstration», is said to be the remarks of Heinz Renner, another Communist running to the rostrum and said «How is it possible for persons who do not belong in this house and to come in?». Erich Kochler, the Bundesrat President is said to have told Reinmann that the majority of this house has shown by its demonstration that it does not regard the Oder-Neisse line as final».

Reverend J. P. Holmes and Mrs. Holmes on Vacation

Mrs. Emily Young (lovingly called Nana) is enjoying the happy reunion of her niece, Miss Adeline Price who after a sojourn of more than a quarter century of years in the United States of America has returned to Limón. Miss Price is well prepared intellectually and we learn that within the very near future her professional services will be available to our people. This «Weekly» extends a hearty welcome to her and bespeaks for her the community's cordial and general goodwill.

SIRVE MEJOR

PORQUE TACA ES SUPERIOR

The Westfalia Domino Sport Club Trims the Bananita Sport Club Thirty Points Against Twenty

On the 10th instant a friendly domino contest was celebrated between the Bananita Domino Sport Club and the Westfalia Domino Sport Club at the latter place. The match resulted in the second victory over the sportsmen of the Bananita Division. The contest started at 8 o'clock p.m. and lasted to 4 o'clock next morning. The invaders started with thundering blows upon the home boys; no British cannon could have made greater charges, but in the midst of the shots and shells, our boys only took shelter and emerged to conquer; they did not retreat. Special mention must be made of N. Wease, F. Mullings, G. Dixon, R. Furgeson, R. Harris and J. Taylor.

A very pleasing aspect of the match was the remarkable conduct and friendly disposition of all the players. The Westfalia Domino Sport Club is publicly expressing its thanks to Mr. J. S. Johnson, commonly known as "Tata Joe" for the very able vigilance given as agent of police for the district. The Westfalia Domino Sport Club is ready to meet all comers from near or far in the exercise of domino.

WESTFALIA REPORTER

On the Cricket Oval

In continuation of the cricket matches associated with the Cricket Association of Bataan, the game between the Construction and Experience cricket teams which was played on the city's oval on Sunday the 25th was a victory for the homesters. The boys were "plumly fit". The batsmen had no respect for the bowling of the visitors G. Lewis Walked proudly to his stand with bat as the not out player and with the honour of having scored 67 runs; F. Taylor

earned 21 and S. Mills 18; a total of 125 runs for 5 wickets. Experience bowlers E. Rowe bowled 7 overs for 4 wickets and at the cost of 36 runs and one no ball. The fifth wicket fell by the effort of A. Gayle after bowling 5 overs for 42 runs. Declaring the inning closed at five, wickets for 125 runs, quite naturally the boys of our city were set to defend same, and so did they. A. Manley bowled 5 overs for 3 wickets and 34 runs; S. Mills, 5 3/8 overs for 5 wickets and for 19 runs; G. Lewis hurled 2 overs gained 2 wickets at the price of 4 runs here and there runs brought a total of 61 runs for Experience.

Jupiter Triumphs over Cubs in a Ten Nine Score

Danny Hayling, the ace Limon's pitcher defected the colours of his team, Jupiter in one of the most sensational matches of the League Fixtures, witnessed in the forenoon hour of Sunday the 16th instant.

The both teams were in a test for supremacy. In innings one and two the scores were evenly two and three, respectively. Equally in the third inning was a cipher. In the fourth, Jupiter was dismissed for an egg.

Cubs earned two runs with honours as Powell who hit a three bagger and the daring dash of F. Cope from third to home. Eggs were dropped comparatively in the fifth inning. Jupiter had the sway in the Sixth and added three runs. A rash catcher and careless fielding by the Cubs gave way to the Jupiter. The "Spirit" won his spurs with a

IN EVERGREEN MEMORY

In fond and loving memory of my dear and loving godmother who departed this life on October 15, 1947

In life she was

Mrs. Beatrice M. Clarke

She lives with us in memory still
Not just today, but always will
Death always come to let us know
We love more than we really should.

Fina Richie
Bananito

THE PEOPLE'S HOUSE

JACK ORANE SUCS. - Limon

You will need a good article for your money so see us first for the best of everything. —

Suitings, dress materials, and all other requirements in Ladies' & Gents wear prices always to please you. —

three bamer. He drove the «lefty» hurler Rolando Nicholson over the rails. In the corresponding inning Cubz gained a single. An addition of one run was the outcome of the Jupiter's Seventh. On the effort of George Hart with a three bagger one run was earned by the Cubz. No change was effected on the score board in the Eighth. Both sides were now on the par-score of nine runs. Jupiter opened the closing inning and added a single due to the unpardonable errors of the fieldsmen of the Cubz. Leaving the bench for the

final we observe a sunbeam of confidence on the countenance of Danny Hayling seemingly saying "They shall not pass". Doh-Ray-Mc was the ordered he performed on the Cubz batsmen and it deed was accomplished with the triumph for Jupiter. Berry pitched the first five innings for the Cubz and had done remarkably well against the hard hitting Jupiter. No doubt if manager Johnson had rested him for an inning and returned him in the pit, the end might have been different.

LA CIA. AGRICOLA EXPORTADORA, S. A.

Ruega a los bananeros de Línea Vieja:

Que en virtud de las exigencias del mercado norteamericano en cuanto a la calidad del banano, nos es indispensable la cooperación integral en cuanto al buen manejo de la fruta y al grado que se pide en los avisos. Esta cooperación muy sencilla y fácil de dar, significaría para el productor, facilidades más amplias de ayuda para nuevas siembras.

Notice to the Banana Cultivators on the Old Line

In view of the fact the North American Markets are exacting on the quality of the banana, it is necessary for us to cooperate in every respect to secure the best grade of fruit when notices are sent out. This cooperation is very simple and can be easily given and will signify for the producers more ample possibilities of help for new plantings.

Ordene sus trabajos de Imprenta a la

EDITORIAL VICTORIA Ltda.

Teléfono 2837 San José, C. R. Apartado 1428

NITIDEZ - PRECIOS BAJOS - RAPIDEZ